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SW-OR.0012.5.2022 

 

Protokół z posiedzenia  

Komisji Współpracy Zagranicznej i Integracji Europejskiej  

w dniu 22 lutego 2022 r. 1 

 

PROPONOWANY PORZĄDEK POSIEDZENIA: 

1. Otwarcie posiedzenia, przyjęcie porządku.  

2. Zatwierdzenie protokołu z posiedzenia Komisji w dniu 4 listopada 2021 r. 

3. Zatwierdzenie protokołu z posiedzenia Komisji w dniu 17 listopada 2021 r. 

4. Przyjęcie Planu Pracy Komisji Współpracy Zagranicznej i Integracji Europejskiej 

na 2022 rok. 

5. Opiniowanie projektu uchwały Sejmiku Województwa Śląskiego w sprawie 

zawarcia Porozumienia o współpracy i rozwoju przyjaznych stosunków pomiędzy 

Województwem Śląskim a Stanem Nevada. 

6. Sprawy różne. 

 

Ad. 1. 

Otwarcie posiedzenia, przyjęcie porządku. 

Przewodnicząca Komisji Współpracy Zagranicznej i Integracji Europejskiej, pani 

Maria Materla, otworzyła posiedzenie Komisji i przywitała wszystkich zebranych. 

Porządek przyjęto jednogłośnie. 

 

Ad. 2. 

Zatwierdzenie protokołu z posiedzenia Komisji w dniu 4 listopada 2021 r. 

Przewodnicząca Komisji Współpracy Zagranicznej i Integracji Europejskiej, pani 

Maria Materla, wobec braku uwag, poddała projekt protokołu pod głosowanie: 

(ZA – 7, PRZECIW – 0, WSTRZYMAŁ SIĘ – 0). 

 

                                                 
1 posiedzenie w trybie zdalnym na podstawie art. 15zzx ust. 3 ustawy z dnia 31 marca 
2020 r. o zmianie ustawy o szczególnych rozwiązaniach związanych z zapobieganiem, 
przeciwdziałaniem i zwalczaniem COVID-19, innych chorób zakaźnych oraz wywołanych 
nimi sytuacji kryzysowych oraz niektórych innych ustaw 
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Ad. 3.  

Zatwierdzenie protokołu z posiedzenia Komisji w dniu 17 listopada 2021 r. 

Przewodnicząca Komisji Współpracy Zagranicznej i Integracji Europejskiej, pani 

Maria Materla, wobec braku uwag, poddała projekty uchwał pod głosowanie: 

(ZA – 7, PRZECIW – 0, WSTRZYMAŁ SIĘ – 0); 

 

Ad. 4. 

Przyjęcie Planu Pracy Komisji Współpracy Zagranicznej i Integracji Europejskiej na 2022 

rok. 

Przewodnicząca Komisji Współpracy Zagranicznej i Integracji Europejskiej, pani 

Maria Materla, wobec braku uwag, poddała projekt Planu Pracy pod głosowanie: 

(ZA – 8, PRZECIW – 0, WSTRZYMAŁ SIĘ – 0); 

 

Ad. 5. 

Opiniowanie projektu uchwały Sejmiku Województwa Śląskiego w sprawie zawarcia 

Porozumienia o współpracy i rozwoju przyjaznych stosunków pomiędzy Województwem 

Śląskim a Stanem Nevada. 

Dyrektor Departamentu Gospodarki i Współpracy Międzynarodowej, pani 

Aleksandra Monsiol-Szatkowska, przedstawiła prezentację dotyczącą Stanu Nevada. 

Dotychczasowe porozumienie wygasło w zeszłym roku, zweryfikowaliśmy tę współpracę, 

wszystkie dane i doświadczenia wskazywały na to, że przedłużenie tej współpracy jest 

zasadnym, dobrze ona rokuje. Porozumienie nie będzie podpisane przez przedstawiciela 

departamentu, ale przez samego gubernatora. 

Wydruk prezentacji stanowi załącznik do niniejszego protokołu. 

Przewodnicząca Komisji Współpracy Zagranicznej i Integracji Europejskiej, pani 

Maria Materla, zapytała, czy po podpisaniu porozumienia w 2016 roku przedsiębiorcy 

z województwa śląskiego zaistnieli na rynku w Stanie Nevada, jakie branże reprezentują? 

Dyrektor Departamentu Gospodarki i Współpracy Międzynarodowej, pani 

Aleksandra Monsiol-Szatkowska, wyjaśniła, że w 2015 roku odbyła się misja 

gospodarcza z udziałem członka zarządu województwa i Regionalnej Izby Gospodarczej 

oraz kilku przedsiębiorców. Konsekwencją było wejście na tamten rynek firmy 

BETAMED. Były także firmy IT, które przymierzały się do otwarcia przedstawicielstwa 

w Nevadzie. Firma KOTRAK przez Nevadę weszła do Kalifornii i prowadzi tam 
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przedstawicielstwo. Wejściem na rynek Nevady są zainteresowane firmy okołogórnicze, 

które sprzedają know-how nie tylko w obszarze sprzętu, ale i w obszarze ratownictwa 

górniczego. Firmy gamingowe i IT czekają na spotkanie on-line, na misję wyjazdową do 

USA, na Targi CES w Las Vegas w 2023 roku – największe targi technologiczne, planujemy 

wynająć tam powierzchnię wystawienniczą, aby nasze firmy mogły zaprezentować swoje 

produkty i usługi. 

Członek Komisji Współpracy Zagranicznej, pan Tadeusz Sławek, zapytał, czy 

w formacie tej umowy przewidziano wymianę grup studenckich, np. z Politechniki, które 

mogłyby z powodzeniem zaproponować swoją konkurencję w działalności start-upowej? 

Zachęcam do szerszej akcji popularyzatorskiej po naszej stronie, aby uczelnie więcej 

wiedziały. 

Dyrektor Departamentu Gospodarki i Współpracy Międzynarodowej, pani 

Aleksandra Monsiol-Szatkowska, powiedziała, że oprócz obszarów wymienionych 

wprost w artykule drugim (sektor wydobywczy, energetyczny, maszynowy, gospodarki 

wodnej, lotnictwa, w tym dronów i lekkich konstrukcji, sektor samochodowy, w tym 

pojazdy autonomiczne i elektromobilność, sektor medyczny, technologii informacyjno-

komunikacyjnych, sektor e-sportu i GameDev), jest punkt „inne dziedziny będące 

przedmiotem zainteresowania obu stron”, więc zostawiliśmy sobie możliwość; jak 

najbardziej start-upy to obszar wymagający wsparcia, obie strony są tym zainteresowane. 

Dostęp do przedstawicieli biura gubernatora jest bardzo swobodny, raz w miesiącu 

widzimy się on-line, jest pełna otwartość do współpracy. Uczelnie z województwa 

śląskiego mają potencjał. 

Przewodnicząca Komisji Współpracy Zagranicznej i Integracji Europejskiej, pani 

Maria Materla, zwróciła uwagę na zapis: „współpraca naukowo-techniczna poprzez 

wspólne programy badawcze, warsztaty i konferencje naukowe, wymianę informacji 

naukowej i technicznej, wymianę naukowców, specjalistów i badaczy oraz inne formy 

współpracy naukowo-technicznej, które mogą być uzgodnione w czasie trwania 

Porozumienia”. Po podpisaniu Porozumienia należy rozpropagować tę informację 

i inicjatywę, zachęcając uczelnie wyższe i środowiska naukowe do promowania zapisów 

tego Porozumienia. Samorząd województwa jest gwarantem wysokiej jakości tego 

rodzaju wzajemnej współpracy.  

Członek Komisji Współpracy Zagranicznej, pan Jarosław Szczęsny, zauważył, że efekt 

umowy z 2016 roku jest nienajlepszy, choć umowa miała szerokie możliwości. Czy mamy 
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jakieś mechanizmy, gwarancje tego, że ta współpraca będzie szersza, że wiele firm tam się 

pojawi. Plany i zamiary są, ale w sumie efekty, jeśli chodzi o płaszczyznę boznesową, 

niewielkie. Rozwija się przestrzeń dla nauki, kontaktów, wymiany, także kulturalnej – czy 

Porozumienie obejmie te zagadnienia? Czy ponosimy jakieś koszty związane z tą umową, 

czy mamy tam jakieś biuro, zatrudniamy tam kogoś? 

Dyrektor Departamentu Gospodarki i Współpracy Międzynarodowej, pani 

Aleksandra Monsiol-Szatkowska, odpowiedziała, że w 2016 roku nie było takiego 

narzędzia wykonawczego – podpisano porozumienie, zdefiniowano obszary, ale nie było 

konkretnego finansowania, aby te działania zrealizować. Obecna sytuacja jest odmienna 

– realizujemy dwa projekty finansowane z RPO: GlobalSilesia i InterSilesia i mamy wprost 

finansowanie na realizację targów, misji gospodarczych wyjazdowych i przyjazdowych, 

akademii i centrum internacjonalizacji, czyli jakby „obudowujemy” naszych 

przedsiębiorców w kompetencje, wiedzę, narzedzia, możliwości, które ułatwią im 

rozważenie wejścia na rynki Stanów Zjednoczonych. Oczywiście definiujemy wskaźniki 

(dotyczące liczby wspartych przedsiębiorców), nie działamy w próżni. 

Nie prowadzimy biura, nie mamy przedstawicielstwa, naszym partnerem do współpracy 

jest Biuro Gubernatora Stanu Nevada. 

Członek Komisji Współpracy Zagranicznej, pan Jarosław Szczęsny, zapytał 

o wymienione projekty, które kończą się w przyszłym roku. 

Dyrektor Departamentu Gospodarki i Współpracy Międzynarodowej, pani 

Aleksandra Monsiol-Szatkowska, wyjaśniła, że procedowana jest kontynuacja tych 

projektów z RPO na kolejną perspektywę finansową, także powinna być zachowana 

ciągłość, a projekty realizowane w podobnym wymiarze, co umocni tylko te rozpoczęte 

już działania. 

Przewodnicząca Komisji Współpracy Zagranicznej i Integracji Europejskiej, pani 

Maria Materla, dodała, że w planie pracy przewidziano wizytę w siedzibie Centrum 

Internacjonalizacji, które ma stanowić platformę wymiany międzynarodowych 

doświadczeń, miejsce organizacji spotkań i konferencji – wzmocni ono potencjał 

województwa śląskiego w różnych obszarach współpracy, nie tylko biznesowym. 

Dyrektor Departamentu Gospodarki i Współpracy Międzynarodowej, pani 

Aleksandra Monsiol-Szatkowska, zwróciła uwagę, że projekt Porozumienia jest 

skierowany w dwie strony – celem jest wsparcie przedsiębiorców w zdobywaniu rynków 

zagranicznych, ale i pozyskiwanie inwestorów i bezpośrednich inwestycji z Nevady – tych 
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„gigantów” chcielibyśmy zainteresować możliwością inwestycji w województwie śląskim. 

Nasze województwo w rankingu „Financial Times” zdobyło 6. miejsce wśród dużych 

regionów na świecie w strategii pozyskiwania bezpośrednich inwestycji zagranicznych.  

Członek Komisji Współpracy Zagranicznej, pan Jarosław Szczęsny, zapytał, czy już 

jakieś firmy z Nevady interesowały się Śląskiem i inwestycjami tutaj? Czy w przyszłości 

można by popatrzeć szerzej, promować również kulturę? 

Dyrektor Departamentu Gospodarki i Współpracy Międzynarodowej, pani 

Aleksandra Monsiol-Szatkowska, potwierdziła, że są kontakty z firmami ze Stanów 

Zjednoczonych, prowadzone są projekty (branża IT i automotive), ale szczegółowe 

informacje mogą być upublicznione dopiero po decyzji inwestora, że wchodzi na rynek. 

Kultura jest wspomniana w Porozumieniu, także wzajemna promocja Województwa 

Śląskiego i Stanu Nevada. Przy najbliższym spotkaniu w Stanie Nevada zaplanowano 

występ Zespołu Pieśni i Tańca „Śląsk”. Kultura, także turystyka jest w obszarze 

zainteresowania strony amerykańskiej. 

Przewodnicząca Komisji Współpracy Zagranicznej i Integracji Europejskiej, pani 

Maria Materla, wobec braku dalszych pytań, poddała projekt uchwały pod głosowanie: 

(ZA – 9, PRZECIW – 0, WSTRZYMAŁ SIĘ – 0); 

 

Ad. 6. 

Sprawy różne. 

Zastępca Przewodniczącej Komisji Współpracy Zagranicznej i Integracji 

Europejskiej, pani Agnieszka Biegun, przypomniała o zapowiadanych spotkaniach 

z przedsiębiorcami z różnych części województwa i poprosiła o więcej informacji na ten 

temat. 

Przewodnicząca Komisji Współpracy Zagranicznej i Integracji Europejskiej, pani 

Maria Materla, wobec wyczerpania porządku obrad zamknęła posiedzenie Komisji 

Współpracy Zagranicznej i Integracji Europejskiej. 

 
 
Maria Materla 
Przewodnicząca 
Komisji Współpracy Zagranicznej 
i Integracji Europejskiej 

Protokół sporządziła  
Ewa Blondzik 


